

GARCIA TREVIJANO OPINA SOBRE EL COP

L'HORA DE CATALUNYA. 23 SEPTIEMBRE 1979

[https://fcampalans.cat/arxiu/uploads/fons\\_heme/pdf/hora\\_catalunya\\_ai\\_28.pdf](https://fcampalans.cat/arxiu/uploads/fons_heme/pdf/hora_catalunya_ai_28.pdf)

L'advocat madrileny Antonio García Trevyano és, probablement, un dels espanyols que millor coneixen els entrellats de la política guineana en els darrers anys. La seva opinió és, doncs, valiosa.

**-El suport del Govern espanyol ha estat decisiu, el cop no s'hagués produït sense el suport moral i material de les autoritats espanyoles.**

—Com valora la situació actual de Guinea Equatorial?

**—Encara és molt d' hora com per a poder dir res, no obstant, encara no és el moment d'exigir unes condicions democràtiques normals en aquest petit país africà de parla espanyola. Primer s'ha de reconstruir el país, després la perspectiva del temps col·locarà cada cosa en el seu lloc.**

-El fet que amb la caiguda de Macias, s'hagi tornat a posar en dubte el nom de García Trevijano, a què creu que és degut?

**- És una campanya desfermada per dos motius principalment, en primer lloc per a desviar l'atenció de l'opinió pública de la participació espanyola en el cop d'Estat; en segon lloc, davant dels rumors a'un possible retorn meu a la política activa han intentat desprestigiar-me.**

-Què hi ha d'aquest possible retorn?

**—Res. Jo no tinc cap interès en retornar a la política. Al menys mentre hi hagi aquesta política d'hipocresia, consens i manca de democràcia.**

—Dins d'aquesta campanya hi han hagut guineans que vostè va ajudar en el passat i que avui li han girat l'esquena.

**—Si, principalment el que fou ambaixador equatoguineà a Espanya, Esteban Nsue, que és un senyor que no crec que torni mai més a Guinea ja que es va apoderar del fons de seixanta milions de l'ambaixada. L'altre és Àngel Moisès, president de l'ANRD, que si bé ell mai no m'ha atacat i no crec que ho faci, sí que ho fa la seva organització.**

-Quina opinió li mereix l'ANRD.

**-És un muntatge sense cap contingut polític ni incidència a l'interior de Guinea, realitzat a fi de viure amb els fons de pessetes atorgats pels neocolonialistes de Madrid.**

-L'actual situació de Guinea fa preveure que caurà en un nou estat de neocolonialisme per part d'Espanya?

**—Això es evident, no és que caurà, sinó que ja ha caigut. I el que resulta trist és que d'això s'aprofitaran els mateixos de sempre, aquells que es varen aprofitar durant el govern de Macias. Guinea Equatorial necessita, almenys en un període de cinc, deu anys, de la tècnica i el capital espanyol, i això ho haurà de pagar d'alguna manera. Encara que jo prefereixo un país neocolonitzat on la gent pugui menjar a una independència amb gana.**

El abogado madrileño Antonio García Trevijano es, probablemente, uno de los españoles que mejor conocen los entresijos de la política guineana en los últimos años. Su opinión es, pues, valiosa.

**-*El apoyo del Gobierno español ha sido decisivo, el golpe no se hubiera producido sin el apoyo moral y material de las autoridades españolas.***

-¿Cómo valora la situación actual de Guinea Ecuatorial?

**-*Todavía es muy pronto como para poder decir nada, sin embargo, aún no es el momento de exigir unas condiciones democráticas normales en este pequeño país africano de habla española. Primero hay que reconstruir el país, tras la perspectiva del tiempo colocaré cada cosa en su sitio.***

-El hecho de que con la caída de Macias, se haya vuelto a poner en duda el nombre de García Trevijano, a que cree que es debido?

**-*Es una campaña desatada por dos motivos principalmente, en primer lugar para desviar la atención de la opinión pública de la participación española en el golpe de Estado; en segundo lugar, ante los rumores de un posible regreso mío a la política activa han intentado desprestigiar me.***

-¿Qué hay de este posible regreso?

**-*Nada. Yo no tengo ningún interés en volver a la política. Al menos mientras haya esta política de hipocresía, consenso y falta de democracia.***

-Dentro de esta campaña han habido guineanos que usted ayudó en el pasado y que hoy le han dado la espalda.

**-*Sí, principalmente el que fue embajador ecuatoguineano en España, Esteban Nsue, que es un señor que no creo que vuelva nunca más a Guinea ya que se apoderó del fondo de sesenta millones de la embajada. El otro es Ángel Moisés, presidente de la ANRD, que si bien él nunca me ha atacado y no creo que lo haga, sí lo hace su organización.***

-¿Qué opinión le merece la ANRD.

**-*Es un montaje sin ningún contenido político ni incidencia en el interior de Guinea, realizado con el fin de vivir con los fondos de pesetas otorgados por los neocolonialistas de Madrid.***

-El actual situación de Guinea hace prever que caerá en un nuevo estado de neocolonialismo por parte de España?

**-*Eso es evidente, no es que caerá, sino que ya ha caído. Y lo que resulta triste es que de ello se aprovecharán los mismos de siempre, aquellos que se aprovecharon durante el gobierno de Macias. Guinea Ecuatorial necesita, al menos en un periodo de cinco, diez años, de la técnica y el capital español, y eso lo tendrá que pagar de alguna manera. Aunque yo prefiero un país neocolonitzado donde la gente pueda comer a una independencia con hambre.***